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Podruhé v Tanzanii 

Autor: Jiřina Zientková 

Spolu s manželem Karlem nám Pán 

Bůh podaroval pobyt v Tanzanii v době 

od 23. května do 2. června tohoto roku. 

Pro mne to byla druhá cesta za našimi 
přáteli do Tanzanie. Hodně jsem se 

těšila hlavně na děti ze základní školy 

Lea v Dongobeshi, která se rozvíjí díky 

podpoře z projektu Děti Afriky v České 

republice, a to už od roku 2010. 

Jelikož jsem byla v Dongobeshi 

poprvé před 4 roky, mohu říci, že jsem 
byla velmi mile překvapena, jak Pán Bůh 

žehná našemu projektu. Je to v pravém 

slova smyslu zázrak. Jak si Pán Bůh 

vybírá ty správné lidi, jak si formuje 

jejich životy a jak tito lidé mají svá srdce 
na pravém místě: lásku k dětem a 

moudrost k jejich vzdělávání a 

formování jejich životů. 

Navštívili jsme spolu s přáteli 

z projektu „Děti Afriky Slovensko“  

základní školu Lea a Střední školu 

Dongobesh secondary  a  pak  také 
základní školu Eliet v Haydom. 

Jiřina Zientková se studenty školy Eliet v Haidom 
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 V základní škole v Haydom jsou 

právě hlavními sponzory naši přátelé ze 
Slovenska. Pastor Jan Jančo byl poprvé 

v Tanzanii a byl naprosto fascinován a 

dojat z toho, za jakých podmínek se 

vůbec dá žít, ale na druhou stranu jaké 

velké požehnání a pozitivní změny 

projekt „Děti Afriky“ přináší do této 

oblasti, a to hlavně pro mladou generaci, 
která má velkou budoucnost. Náš tým 

obohacoval svými zkušenostmi Leo 

Lorinc, který byl v Tanzanii podruhé. 

Svými odbornými radami z oblasti IT byl 

pro všechny velkým přínosem Jaroslav 

Sedlák, který byl v Tanzanii poprvé a 

srdečným a laskavým projevem všechny 
žáky a studenty zaujal. Působilo to na 

mne až neskutečně, jak se náš tým 

sjednotil v srdečnosti, vynalézavosti, 

humoru a také v pevné důvěře, že Pán 

Bůh má vše pod nejlepší kontrolou. A to 

nám dávalo sílu ke zdolávání nelehkého 

úkolu: každý den od rána do večera 
návštěvy škol, setkání s absolventy 

Secondary school, besedy s učiteli, 

návštěva nemocnice v Haydom, 

celodenní výprava do nejodlehlejších 

jednotřídek v Yeada- chini /velmi 

náročné cestování/, návštěva pastora 

Zaka a jeho rodiny a jeho týmu 
Mashahidi atd, atd.. 

Pro mne bylo největším zážitkem a 
neubránila jsem se dojetí při setkání 

s letošními absolventy Secondary 

school, kteří byli celou dobu svých 

školních let – už od 1. třídy základní 

školy sponzorováni z našeho projektu 

Děti Afriky. Vyprávěli nám, z jak těžkých 

podmínek pochází. Často jsou bez rodičů 
nebo z mnohočetných rodin. Znali jsme 

je jako tiché, ustrašené a bojácné děti. 

V současnosti, v jejich 17 až 18 letech, 

jsou to samostatní, vzdělaní, inteligentní 

mladí lidé a vědí, co je pro ně 

nejdůležitější pro život. Někdy 

i desetkrát zdůrazňovali, že bez pomoci 
sponzorů by nemohli vůbec dokončit 

školu a děkovali Pánu Bohu, že je má tak 

rád. Stále opakovali směrem k nám a 

našemu projektu: “God bless you“. 

Některé z absolventek ani dojetím 

nemohly dokončit své poděkování. 

Pocítila jsem nesmírnou vděčnost Pánu 
Bohu za to, co se uskutečnilo na této 

škole. 
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Důležitou událostí, kterou jsme prožili 
spolu s učiteli ze základní školy z Mbulu, 

byl společný dvoudenní výlet do města 

Arusha. Byl to pro ně dárek od nás: 

strávit dva dny ve velkém městě. Hned 

ráno po přijezdu pro ně ředitel školy 

Martin Tango domluvil a připravil 

prohlídku menšího vnitrostátního 
letiště. Učitelé a hlavně muži byli 

nadšeni, protože nikdy na žádném letišti 

neměli možnost být a dokonce jim 

dovolili nahlédnout i do kokpitu 

letadla!!! To byl pro ně neskutečný 

zážitek. Následně jsme byli na prohlídce 

s výkladem vyšší odborné školy turismu 
a pohostinství. Byla to velká inspirace 

pro učitele, aby měli povědomí, jaké 

šance mohou mít absolventi jejich školy. 

Večer jsme měli pro ně připraveno team 

buildingové setkání. Měli za úkol říct 

jeden důležitý okamžik v jejich životě. 

Myslím, že to bylo pro ně velmi důležité, 

aby uměli spolupracovat. Během setkání 
k nám dorazila i Anielka Tasková, která 

nyní pobývá také v Arushi. Celé večerní 

setkání bylo velice přínosné a 

požehnané. 

Mám velkou radost z toho, že naše 

společné modlitby, naše snažení  a vaše 

dary přinášejí  stonásobné ovoce. Znovu 
jsem si uvědomila, že často máme 

skleslou mysl, máme mnoho problémů, 

které musíme řešit, kolem sebe vidíme 

mnoho negativizmu. Ale zamysleme se: 

máme co jíst, naše děti a vnuci se mohou  

vzdělávat, máme střechu nad hlavou, 

máme se do čeho obléci a plno dalších 
krásných věcí navíc… Máme být za co 

vděčni Pánu Bohu a můžeme se z toho 

radovat!!! Že se máme navzájem a že 

máme jistotu, že nám Pán Bůh dá sílu do 

dalších dnů. 

Asante  Sana – Děkuji pěkně!  

 
 

 

Účastníci cesty s některými z loňských maturantů, 

kteří jsou podporovaní skrze Děti Afriky 
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Biblické okénko 
Autor: Daniel Litvan

 

„Věřit Bohu znamená spolehnout se na to, v co doufáme, a být si jist tím, co nevidíme.“ 

 Židům 11:1 

  

Některé věci nejsou viditelné očima. 
Když jsou věci moc malé, nebo příliš 

daleko, naše oči nám nestačí. Nebo když 

není dostatek světla, naše oči nám 

neposlouží. Z Malého prince také víme, 

že některé věci jsou viditelné jen srdcem. 

Důležité věci, jako jsou vztahy, ty 

vnímáme srdcem, ne očima. A z Bible 
víme, že některé věci, jsou viditelné 

pouze vírou. Jen vírou můžeme vidět 

Boží působení v tomto světě, jinak 

bychom věci vnímali jako pouhou 

náhodu. Ve víře viděli pastýři v tom 

malém dítěti v jeslích Spasitele. Něco, co 

nevypadá nijak zvlášť výjimečně, může 
být pohledem víry něco naprosto 

nadpřirozeného a zázračného. 

Vírou ale vidíme i věci, které se nikdy 

nestaly. Občas věci vypadají tak, jakože 

je vše špatně. Děsí nás to, co se stalo a co 

by se mohlo stát v budoucnu. Ale 

obvykle nevíme, co všechno se nestalo, a 
co všechno se nestane. Možná toto 

tvrzení nejdříve nedává smysl, ale pokud 

se modlíme za ochranu, za to, aby nás 

Bůh vysvobozoval od zlého, je možné, že 

to už opravdu dělá. Co když špatná 
situace, ve které se dnes nacházíš, je 

výsledek velikého Božího zásahu, jeho 

milosti, která tě ochránila před něčím 

mnohem horším? 

Fyzickýma očima, lidským zrakem, 

vidíme válku, také víme, kolik už válek 

bylo a jaké ještě mohou přijít. Ale 
nevidíme ty, které se nestaly. Vidíme 

nemoc, ale nevidíme ty, které nepřišly. 

Vidíme problematickou a pomalou 

stavbu ubytovny pro studenty 

v Dongobeshi, ale nevíme, co všechno by 

mohlo být jinak. A že je třeba současná 

situace to nejlepší možné. Soustředit se 
na to, co není dokonalé, nám krade 

pokoj, radost a naději. Myslím, že si 

můžeme dovolit vidět naše životy s 

mnohem větší nadějí, když se budeme 

dívat očima víry. Víra vidí věci, které 

jsou, ale i ty, které nejsou. Co kdyby 

nás to motivovalo se ještě více modlit za 
ochranu před zlem? Kéž nám Bůh 

dopřeje milost takového pohledu víry v 

našich životech i v našem společném 

díle v Tanzanii. 

Děti z jednotřídky v Yeada Chini 
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Příběh auta pastora Zaka 
Autor: Michal Klus
 

Vlastně ani nevím, jak se pastor Zak 

dostal k autu, které donedávna vlastnil. 

Možná ho koupil za nějakou sportovní 

odměnu, kterou dostal, možná přispěli 

misionáři, nevím. Vím, že šlo o Land 

Rover někdy z raných sedmdesátých let. 
A ano, bylo to už znát. Stáří a opotřebení 

si vybíralo svoji daň. Vlastně kdekoliv 

Zak jel, vozil s sebou jednoho chlapce, 

který byl jeho servisákem. Téměř při 

každé cestě něco přestalo fungovat, 

motor přestal táhnout a bylo třeba 

zasáhnout. Bylo pro mne až 
neuvěřitelné, co všechno byl jeho 

technik schopen rozložit a zase složit 

třeba jen při svitu baterky.  

Když na jaře roku 2022 se mnou do 

Tanzanie vycestoval i Jiří Noga, vzalo ho 

to za srdce. Rozhodl se zorganizovat 

sbírku a vybral bezmála 300.000 Kč. 
V říjnu 2022 jsme Martinu Tangovi, 

který nás zrovna navštívil, předali 

symbolický šek na nákup automobilu. 

To jsem netušil, jak dlouho to všechno 

bude trvat.  

Čas utíkal a my jsme stále dostávali 

pouze zprávy o tom, že auta, která viděli, 
nebyla dost dobrá. V Tanzanii jsou auta 

velice drahá, ale také často ve velmi 

špatném stavu. Naši přátelé si dávali 

velice záležet, aby koupili dobře.  

Až počátkem března jsme se dověděli, 

že se našlo vhodné auto. Další měsíc 

trvalo vyřízení formalit. A pak jsme se 
dověděli, že auto potřebuje ještě opravy. 

A nutno dodat, že dle obdržených 

fotografií šly opravy až na dřeň. A pak to 

přišlo. Auto dorazilo do Dongobeshe a 

při slavnostním obřadu za účasti stovek 

místních přátel bylo v modlitbě uvedeno 

do služby pastora Zaka. Děkujeme všem, 
kdo přispěli!           

 

 

 



- 6 - 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

M
ap

a 
o

b
la

st
i p

ů
so

b
n

o
st

i p
ro

je
k

tu
 D

ě
ti

 A
fr

ik
y 



- 7 - 

 
 

 

 

 

 

 

 
 

 

 
 

  



- 8 - 

Aktuality 
Autor: Michal Klus 

Stavba druhého křídla ubytovny pro 

děti v Dongobeshi je v plném proudu. 
V posledním čtvrtletí se pracovalo na 

konstrukci střechy, byly osazeny rámy 

oken a provádí se vnitřní omítky. V těchto 

dnech by se mělo dokončit zastřešení a 

dále se bude pokračovat v omítání a 

v elektroinstalacích.  

 

 
 

● ● ● 

 

Ke konci června jsme podporovali 283 

dětí a studentů. Toto číslo je o dvě osoby 

nižší než jsme měli loni o tomto čase. 
Počet nových podporovatelů je jen 

minimální a občas někdo podporu 

ukončil. Máme tedy mnoho čekatelů o 

podporu. Pokud byste tedy věděli o 

někom, kdo by rád dítě v Tanzanii 

sponzoroval, budeme rádi, když o našem 

projektu řeknete dalším.  
 

● ● ● 

 

Jsme vděčni přátelům z firmy Esteen 

z Košic, která pro nás bezplatně vytváří 

aplikaci pro správu podpory dětí a 

studentů skrze náš projekt. V nejbližších 

týdnech budeme aplikaci testovat, a 

pokud vše proběhne dobře, budeme celou 
naši administrativu překlopovat na nový 

systém. Tato aplikace by nám měla ušetřit 

spoustu administrativní práce, která bude 

automatizována.  

 

● ● ● 

 
Obrovského úspěchu dosáhly děti ze 

škol  v Dongobeshi. Pod vedením nového 

učitele se přihlásili do celonárodní 

pěvecké soutěže. Postupně vyhrávali 

místní kola. V době, kdy v Tanzanii byli 

naši přátele, vyhráli krajské kolo a 

kvalifikovali se do celonárodního. Na 
konci června se ve městě Tabora konalo 

národní kolo a i tam naši zpěváci uspěli. 

Soubor ze základní školy se v celé 

Tanzanii umístil na 14. místě, soubor ze 

střední školy dokonce vyhrál první místo 

v celé Tanzanii. To je obrovský úspěch a 

obrovská reklama pro naši školu. 
 

 

 


